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Referat af Folkeoplysningsudvalgets interne konference 2019 
 
 
Fredag den 30. august 

 

Velkomst 
Ole Bjørstorp bød velkommen til konferencen på Hotel Gilleleje Strand og gennemgik kort 
programmet for konferencen og de aktuelle emner, som udvalget skulle drøfte. 
 

Eliteidrætstilskud 
På Folkeoplysningsudvalgets interne konference i 2017 blev kriterierne for eliteidrætstil-
skud drøftet, og det gav anledning til, at nye kriterier i 2018 blev vedtaget. 
Efter at de nye kriterier trådte i kraft og blev benyttet ved de seneste ansøgningsrunder, har 
der været behov for, at Folkeoplysningsudvalget evaluerede kriterierne. 
 
På konferencen havde fritids- og foreningskonsulent Malene Rasmussen derfor et oplæg 
om eliteidrætstilskud. 
 
Ishøj Kommune fik første gang i 2014 en eliteidrætspulje på 100.000 kr., og i 2015 blev pul-
jen fordoblet. Frem til og med 2016 var tre foreninger, som havde ansøgt om tilskud, beret-
tiget til at modtage eliteidrætstilskud. Udvalget vedtog dengang at bevilge et ligeligt beløb til 
foreningerne. 
I 2017 søgte to yderligere foreninger om tilskud fra eliteidrætspuljen. Drøftelse i udvalget 
resulterede i ændrede kriterier, og puljen blev endnu en gang fordoblet til ca. 400.000 kr. i 
2018. 
 
De væsentligste ændringer ved de godkendte kriterier: 

• Der reserveres midler i puljen til kursusvirksomhed indenfor temaerne sportsernæ-
ring, skadeforebyggelse, mental træning og individuelle klubudviklingsforløb. 

• Fjernelse af aldersgrænse på 18 år. 
• Præcisering af hvad der kan ydes støtte til. 
• Ensretning af ansøgninger med krav til budget, antal udøvere, sportsligt niveau 

med mere. 
• Ud fra en samlet vurdering af foreningens eliteaktiviteter beslutter Folkeoplysnings-

udvalget, om foreningen er berettiget til at modtage støtte fra eliteidrætspuljen. Der 
lægges vægt på om ydelsesmodtageren udviser vilje og evne til at udvikle organi-
sationen, herunder udvikle leder- og trænerkvalifikationer samt foretage den nød-
vendige økonomiske prioritering. Derudover lægges der vægt på, at foreningen 
formår at arbejde seriøst med børne- og ungdomsudøvere, for at sikre en rød tråd i 
foreningen og en fødekæde til eliteholdene. 
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Ansøgningsskema og budgetskema har givet en ensartethed og bedre muligheder for at 
sammenligne foreningernes ansøgninger på tværs. Derudover har foreningernes seneste 
regnskab og eventuelle talent- og elitestrategi været med i en samlet vurdering, som nød-
vendigvis ikke resulterer i samme bevilget tilskud til alle ansøgere. 
 
Folkeoplysningsudvalget har tidligere specificeret, hvad der kan søges tilskud til fra elite-
idrætspuljen: 
 
Der ydes tilskud til de udgifter, som almindeligvis anses for nødvendige, for at foreningen 
kan drive sin eliteaktivitet. Der ydes ikke kommunal støtte til aktiviteter og projekter, der lig-
ger inden for foreningens almindelige aktiviteter og drift.  
 
Der kan ydes tilskud til Der kan ikke ydes tilskud til 

• Trænerhonorar 
• Dommer- og turneringsgebyr 
• Personligt udstyr 
• Fælles udstyr (fx bolde) 
• Rejse/stævneudgifter 
• Ungdoms- og talentarbejde 
• Mentaltræning, fysioterapeut, kost-

vejledning og styrketræning 

• Bøder 
• Kontingent (medlemmer) 
• Beklædning 
• Træningslejre 
• Trænerkurser 
• Sociale arrangementer 

 

 
Malene gav en orientering om administrationens bemærkninger: 

• Eliteidræt defineres i kriterierne som, at udøveren/holdet er repræsenteret på høje-
ste niveau i Danmark inden for den enkelte sportsgrens konkurrencestruktur.  
I holdsport er der en lettilgængelig struktur at navigere efter. 
For kampsport er det sværere grundet de forskellige stilarter. 
Kampsportsforeningerne ansøger også til unge medlemmer, som er optaget på ta-
lentcenter. 

• Fra eliteidrætspuljen ydes tilskud til foreningernes rejse- og stævneudgifter.  
I ansøgningsskemaerne fremgår, at øvrige tilskud som fx deltagelse i store mester-
skaber og transportgodtgørelse fra Ishøj Idrætsråd skal være fratrukket ansøg-
ningsbeløbet.  

• I sagsbehandlingen af 1. runde 2019 blev der i tilskuddet lagt en samlet vurdering til 
grund for det bevilgede tilskud jf. kriterierne.  

• I 2018 blev der besluttet at afsætte midler til kursusvirksomhed (30.000 kr. årligt), 
som administreres af Center for Kultur og Fritid. Puljen er endnu ikke blevet an-
vendt af foreningerne.  

 
Efter oplægget omkring eliteidrætstilskud blev udvalget introduceret i gruppearbejdet og de 
tilhørende spørgsmål. 
 
Der blev nedsat tre grupper:  
Gruppe 1: Ole Bjørstorp, Ole Wedel-Brandt (som stedfortræder for Ole Beckmann 
Skourup), Berit Olsen, Jens Hansen 
 
Gruppe 2: Ebbe Rosenberg, Bayram Yüksel, Benny Naamansen, Kristian Pedersen, 
Wagn Jensen, Brian Pirmo 
 
Gruppe 3: Erkan Yapici, Györgyi Csato, Asmat Ullah, Susanne Claudi, Sofus Otto, Erik 
Schlichting 
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Spørgsmål og arbejdsgruppernes svar 
 
1. I de nuværende ansøgninger fra kampsportsforeningerne indgår også unge med-
lemmer, som er udtaget til talentcenter. Det er udøvere som muligvis på sigt kan gø-
re sig på øverste nationale niveau, men som på nuværende tidspunkt er i gråzonen 
mellem talenter og eliteudøvere. 
 
Er der behov for en yderligere præcisering af, hvordan elite defineres? (se bilag 2 – 
kriterier for eliteidrætspulje) 
 
Gruppe 1 mente, at de to karateklubber skulle undersøges yderligere i forhold til, hvad der 
søges til. 
 
Gruppe 2 var af den holdning, at der ikke skal ydes tilskud til talenter, da det kan skabe 
præcedens. Gruppen mente desuden, at kriterierne for erindringsgaver eventuelt skal  
ændres, da der kan være en forventning om at være egnet til elitetilskud, hvis erindrings-
gave modtages. 
 
Gruppe 3 mente ikke, at unge talenter hører ind under eliteidrætspuljen, og at de dermed 
ikke er berettiget til at søge fra puljen. 
 
2. På nuværende tidspunkt søger to karateklubber tilskud til flere karateudøvere, og 
foreninger med holdsport søger tilskud til ét elitehold. Ud fra kriterierne er der ikke 
noget der hindrer, at foreninger med holdsport kan søge tilskud til flere hold, så-
fremt de er på eliteniveau jf. kriterierne.  
 
Kan foreninger søge tilskud til flere elitehold, hvis de opfylder eliteidrætskravene? 
 
Gruppe 1 svarede ja til spørgsmålet. 
 
Gruppe 2 svarede nej, da det kan danne præcedens. 
 
Gruppe 3 anbefalede, at der ikke bliver åbnet op for andre end elitehold – dvs. man kan 
kun søge til ét elitehold. 
 
3. Foreninger skal ved ansøgning om eliteidrætstilskud fratrække tilskud som, der 
kan opnås støtte til fra andre puljer, som fx tilskud til deltagelse i store mesterskaber 
og rejsetilskud (Ishøj Idrætsråd). Selvom kriterierne er tydelige, er det ikke muligt 
som administration at vurdere, om der sker en reel dobbeltfinansiering. 
 
Giver usikkerheden om en mulig dobbeltfinansiering anledning til justeringer i krite-
rierne? Hvad kunne en eventuel præcisering være? 
 
Gruppe 1 var af den holdning, at der skal underskrives og fremsendes en tro og love er-
klæring, og at bilag skal kontrolleres ved uoverensstemmelse. 
 
Gruppe 2 mente, at der skulle være et krav om et balancerende elitebudget og bagefter 
årsregnskab. 
 
Gruppe 3 mente ikke, at der er behov for justering af kriterierne. 
 
4. Skal der fortsat forhåndsreserveres midler til kursusvirksomhed? 
 
Gruppe 1 svarede nej og mente, at midlerne skulle tilbagelægges i puljen til fordeling.  
 
Gruppe 2 svarede, at da der ikke bliver søgt skal beløbet bortfalde. 
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Gruppe 3 svarede nej til spørgsmålet. 
 
5. Udvalget har tidligere besluttet, hvad der kan søges tilskud til og ikke.  
 
Er der behov for justering?  
 
Alle tre grupper var enige om, at der ikke var behov for en justering på nuværende tids-
punkt. 
 

Brohuset på Vejlebrovej 45 
Kulturchef John Romlund introducerede udvalget til arbejdet med Brohuset, hvor der på 
nuværende tidspunkt er gang i istandsættelse og planlægning af disponering over husets 
rum og udearealer.  
 
Disponeringsplanen for Brohuset og overordnede principper (sag nr. 147) blev godkendt af 
Ishøj Byråd den 25. juni 2019. Med vedtagelsen blev følgende tilføjet beslutningen: 
 
… yderligere drøftelse af foreningsdelen i samarbejde med Kultur- og Fritidsudvalget og 
Folkeoplysningsudvalget. 
 

 
 
 
Det er tidligere besluttet, at foreningslivet i Foreningshuset Vejlebrovej 45B samt Senior-
værkstedet flytter ind i Brohuset. 
 
Som optakt til Folkeoplysningsudvalgets inspirationsarbejde oplyste John Romlund, at ind-
flytning vil ske i etaper, og at foreningerne formentlig vil være nogle af de første til at flytte 
ind.  
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Lokalefordeling for faste brugere vil ske på samme vilkår som i Foreningshuset Vejlebrovej 
45B, og øvrige foreninger kan stadig foretage enkelte bookinger i Foreningsportalen.  
Fællessalen er et eftertragtet lokale, som kan imødekomme de behov for plads, de store 
foreninger har. Eksempler på de store foreninger er Torslunde-Ishøj Pensionistforening, 
Ældresagen og Ishøj Viseforening. 
 
Det forventes, at kravene til handicapforholdene er i orden i Brohuset. 
 
Der arbejdes fortsat på at fastsætte rammerne for kantinen, men det er formålet, at for-
eningerne sammen med andre brugere skal have adgang til kantinen. 
 
I forhold til spørgsmålet om depot til foreningerne kan det være en idé med hjul på skabe, 
som kan transporteres fra depotrum til mødelokale. Det vil give en vis fleksibilitet.  
 
Folkeoplysningsudvalget satte sig i de tidligere dannede grupper og drøftede videre om de-
res tanker omkring Brohuset og foreningslivet. Grupperne satte ord på fokuspunkter, som 
de ønskede, der blev arbejdet videre omkring. 
 
Gruppe 1 

• Adskillelse af aktiviteter så foreningsaktiviteter er fysisk adskilt 
• Viceværtfunktion 
• AV-udstyr 
• Teleslynge 
• Video-dataværksted med div. installationer 
• Rum for kopimaskine 
• Fysisk adskillelse mellem kantine og anretningskøkken 

 
Gruppe 2 

• Vicevært 
• Cafémiljø 
• Adgangsbrikker 
• Overvågning 
• Lette adgangsveje - hensigtsmæssigt 
• Fælles foreningskontor med information 
• Lokaleoversigt til brug ved lokalesøgning 

 
Gruppe 3 

• Separat anretningskøkken 
• Job og Uddannelse er forkert placeret ift. foreningerne. Evt. bytning af forenings-

kontor og lokaler for Job og Uddannelse? 
• Cafémiljø i foreningsdelen af bygningen, hvor det er et fællesrum med aviser, bø-

ger, spil, og hvor man kan mødes på tværs. Evt. ’selstyret bibliotek’, hvor man kan 
aflevere/hente bøger mv. 

• Separat adgangssystem for medlemmer (Seniorværkstedet) 
• Lukket område kun for medlemmer (Seniorværkstedet)  
• De to sidste punkter skyldes maskiner, som ikke kan stå frit, og at foreningens 

medlemmer skal have adgang kl. 8 -22 
 
 
Folkeoplysningsudvalget rolle i processen 
Folkeoplysningsudvalgets drøftelse på den interne konference giver inspiration til det vide-
re arbejde omkring Brohuset. 
Med inspiration fra blandt andet Folkeoplysningsudvalget udarbejdes oversigt over potenti-
el og fremtidig lokale- og funktionsplan. På baggrund af planen vil der ske en høring og dia-
log med fremtidige brugere. Derefter vil forslaget forelægges Folkeoplysningsudvalget og 
Kultur- og Fritidsudvalget. 
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Lørdag d. 31. august  

 

Folkeoplysningsudvalget i bevægelse 
Folkeoplysningsudvalget plejer efter morgenmaden at tage hul på dagens program ved at 
starte med en gåtur under ledelse af Ebbe Rosenberg.  
Ebbe guidede udvalget under turen, som var inspireret af havne- og kulturmiljøet i Gilleleje.  
 

Folkeoplysningsudvalgsmøde 
Der er skrevet et særskilt referat fra Folkeoplysningsudvalgets møde.  
 

Holdfællesskaber 
Fritids- og foreningskonsulent Malene Rasmussen gjorde rede for emnet holdfællesskaber, 
der defineres som én eller flere foreninger, som slår sig sammen om at stille fælles hold i 
en eller flere årgange.  
Formålet er at sikre en bedre platform i forhold til at kunne tilbyde aktiviteten til alle interes-
serede medlemmer, således at træningsforhold optimeres og hold består.  
Foreningerne bestemmer selv i hvilke årgange man vil lave holdfællesskabet, som typisk 
gælder en sæson ad gangen. 
Specialforbundene stiller krav om indgået aftale for holdfællesskaber, som omhandler in-
volverede hold, økonomi mv. 
 
I Ishøj Kommune er eksempelvis følgende foreninger i et holdfællesskab: 
 

• Ishøj Volley og Beachvolleyklub 
Indgår i holdfællesskab med RS Rødovre under navnet RS Rødovre/Ishøj 
 

• SB 50 Ishøj Badminton 
Indgår i holdfællesskab med TIK Badminton under navnet Team Vejleå 
 

• Ishøj Svømme Klub 
Indgår i startfællesskab med Greve Svømmeklub og Tune Svømmeklub under navnet 
Startfællesskabet GTI.  
 
Malene oplyste, at aftalen for et holdfællesskab kan være udformet forskelligt i forhold til 
medlemmets tilhørsforhold.  
Et eksempel kan være, at spillere, som skal deltage i holdfællesskabet, skal være medlem 
af én af moderklubberne på normale vilkår.  
Et andet eksempel er, at alle spillere skal være medlem af begge klubber. Der betales et 
reduceret kontingent til den klub, hvor man ikke har sit tilhørsforhold. Medlemmet er regi-
streret på medlemslisten i begge foreninger. 
 
Eksemplerne på måden at registrere medlemmet på kan medføre en risiko for dobbelt 
kommunalt tilskud. Risikoen kan blandt andet begrundes i, at kommunen ikke løbende får 
kendskab til aftaler om holdfællesskaber og deres indhold.  
 
Når Ishøj Kommune yder tilskud efter Folkeoplysningsudvalgets retningslinjer for tilskud til 
frivillige foreninger, er det på baggrund af foreningernes opgørelse over de angivne aktive 
medlemmer i foreningen. Et aktivt medlem betegnes i Ishøj Kommune som kontingentbeta-
lende. 
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Spørgsmål og arbejdsgruppernes svar 
 
1. Skal Center for Kultur og Fritid orienteres om holdfællesskaber og modtage den 
bagvedliggende samarbejdsaftale? 
 
Alle tre grupper var enige om, at Center for Kultur og Fritid skal orienteres om holdfælles-
skaber og modtage den bagvedliggende samarbejdsaftale. 
 
Gruppe 1 og 3 uddybede med svaret om, at kopi af aftalen skal videresendes til Folkeop-
lysningsudvalget som orientering. 
 
2. Skal Folkeoplysningsudvalget stille særlige krav til holdfællesskaber i forhold til, 
hvordan medlemmet registreres, og hvor det er hjemmehørende? 
 
Gruppe 1 svarede ja. Det skal dokumenteres, hvor medlemmer er tilhørende (forening). 
Der skal kun ydes tilskud til det medlem, som er hjemmehørende i foreningen i Ishøj. 
 
Gruppe 2 svarede ligeledes ja, og at medlemmerne skal være registreret og hjemmehø-
rende i den klub, som medlemmet er tilknyttet. 
 
Gruppe 3 anbefalede, at der bliver stillet krav om registrering af medlemskab. Der skal re-
gistreres og dokumenteres, hvor medlemmer er hjemmehørende. 
 

Brug af fodboldfaciliteter i Ishøj Idræts & Fritidscenter 
Malene Rasmussen fremlagde på mødet de fodboldfaciliteter, som er i Ishøj Idræts & Fri-
tidscenter. Til november er der etableret en kunstgræsbane mere, og det giver anledning til 
en drøftelse af brugen af fodboldfaciliteterne. 
 
Oversigt over faciliteter: 
 
Træning og kamp 

• 2 kunstgræsbaner (nov. 2019) 
• Græsbaner i Ishøj Idræts & Fritidscenter 
• Græsbaner ved Torbens Vænge 
• Minibane i Ishøj Idræts & Fritidscenter 
• Indendørs haller i vinterperioden 

 
Kommunale klubhuse stilles til rådighed for 

• Ishøj IF 
• TIIF Fodbold 
• FC Ishøj 

 
Klublokale i Ishøj Idræts & Fritidscenter stilles til rådighed for 

• Ishøj United og Strandgårdsparkens Boldklub 
 
Etableringen af en kunstgræsbane mere giver fodboldklubberne flere muligheder, og det 
gør, at årshjulet for fordeling af græs- og kunstgræsbaner bør komme i betragtning i forhold 
til ændringer.  
 
I det nuværende årshjul afholdes fordelingsmøde for kunstgræs med fodboldforeningerne i 
september for perioden oktober til og med marts. For græs afholdes fordelingsmøde med 
fodboldforeningerne i februar for perioden april til og med oktober.  
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For indendørs haller følges lokalefordelingen for idrætslokaler som vist i nedenstående 
oversigt. 
 
Nuværende årshjul for fordeling: 

 Jan Feb Mar Apr Maj Juni Juli Aug Sep Okt Nov Dec 

Kunstgræs          F     

Indendørs  F*             

Græsbaner   F            

* Følger lokalefordeling for idrætslokaler 

 
Da der som tidligere beskrevet snart er to kunstgræsbaner, som kan bruges, giver det for-
eningerne flere muligheder. Derudover har flere fodboldforeninger udtrykt, at de gerne vil 
bruge kunstgræsbanerne året rundt.  
Derfor lægges der op til et fremtidigt årshjul, hvor fordelingen af kunstgræs og græsbaner 
sker på samme fordelingsmøde i februar.  
 
Forslag til fremtidig fordeling: 

 Jan  Feb  Mar  Apr  Maj  Juni  Juli  Aug  Sep  Okt  Nov  Dec  

Kunstgræs   F            

Indendørs  F*             

Græsbaner   F            

* Følger lokalefordeling for idrætslokaler 
Dermed er der kun et fordelingsmøde og kunstgræsbanen er til rådighed hele året 

 
 
Oversigt over fodboldforeninger 
 
Antal tilmeldte hold til DBU turneringer pr. 31.08.19 

 
Stævneaktiviteter for børnehold fremgår ikke i oversigten. 

 
Antal medlemmer (31.12.2018) 

 
Ishøj United: 37 seniormedlemmer 
Der haves ikke oplysninger på Strandgårdsparkens Boldklub 
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Ændring i kriterier 
Med ændring i årshjulet for fordeling af baner hører justering af kriterierne for fordeling af 
tider på kunstgræsbanerne med. Centrale punkter i justeringen er: 
 

• Ishøj Idræts & Fritidscenter har jf. kriterierne ret til at udleje kunstgræsbanen til eks-
terne brugere på fredage efter kl. 17.30 og i weekenden. For at undgå sammenfald 
med kampe vil der ske en drøftelse af mulighederne for primært at planlægge kam-
pe på en bane og udlejninger på den anden. 

• Hvis foreningerne benytter kunstgræsbanen året rundt, kan det muligvis frigøre ti-
mer i hallerne, idet flere træner udendørs. En mulig aldersgrænse eller krav om del-
tagelse i indendørs turnering for at opnå tider i haller skal drøftes med foreningerne. 

• Jf. kriterierne kan foreningerne ikke forvente at få svar på, om banen er ledig tidlige-
re end 14 dage før. Med to kunstgræsbaner aftages presset og der er mulighed for 
at få besked 30 dage før. Der kan også være mulighed for at lægge reservationer 
ind i de tilfælde, hvor der er knyttet et stort setup til kampafviklingen. 

• Det totale antal timer på kunstgræs beregnes forholdsmæssigt ud fra antallet af ak-
tive medlemmer i den enkelte klub. Foreninger, der har ungdomsmedlemmer, prio-
riteres i forhold til træningstidspunkter også i forhold til seniormedlemmer. 

• Muligheden for kun at afholde et årligt fordelingsmøde for både kunstgræsbane og 
græsbaner. 

 
Den videre proces 
Malene oplyste Folkeoplysningsudvalget, at der i september afholdes fordelingsmøde for 
kunstgræsbanerne sammen med fodboldklubberne. På dette møde vil oplægget til nye kri-
terier drøftes med fodboldklubberne.  
Fordelingen af tider på kunstgræsbanerne vil ske med udgangspunkt i de nye kriterier. 
Kriterierne godkendes endeligt i Folkeoplysningsudvalget på mødet i oktober. 
 
Udvalget sagde god for processen og gav udtryk for, at det forhåbentlig vil give lidt luft til 
indendørshallerne. 
 

Afslutning på konferencen 
Ole Bjørstorp afsluttede konferencen ved at takke udvalget for deres medvirken på konfe-
rencen og drøftelserne under de aktuelle emner. 


